
Vostè va estar ingressat 8 dies a l’Hospital 
de Granollers.
El primer dia a Urgències em van diag-
nosticar una pneumònia bilateral per 
Covid-19 i, després d’una evolució negativa 
les primeres hores, vaig millorar i em van 
pujar a la 6a planta. L’experiència ha sigut 
angoixant pel que fa a la malaltia, i huma-
nament extraordinària per l’atenció rebuda 
a l’hospital.

Parlem d’una malaltia que t’aïlla de les 
persones i dels éssers estimats. Va tenir 
contacte amb la família sent a l’hospital?
Vaig mantenir el contacte mitjançant el 
mòbil, però, esclar, es troba a faltar molt 
la companyia de la família i amics, com 
podries tenir en una situació normal. De 
tota manera hi ha dues fases: quan et trobes 
malament i estàs lluitant per superar la 
malaltia, de boca terrosa, amb la mascareta 
d’oxigen, concentrant-te en cada respira-
ció que fas; angoixat perquè saps que, tot 
i el tractament, no tothom evoluciona bé. 
Després de quatre dies, la doctora em va 
auscultar, va veure la placa toràcica que 
m’havien fet a la mateixa habitació i em 
va dir que evolucionava bé, que responia 
al tractament i que tenia els pulmons més 
nets. Això em va deixar molt més tranquil. 
Em vaig començar a trobar millor, em van 
reduir progressivament el cabal d’oxigen  i 
fins que no em van donar l’alta, en aquesta 
segona fase les hores passaven molt a poc 
a poc. Aleshores em comunicava més amb 
família i amics.

I el contacte amb el personal sanitari, com 
el valora?
Es difícil descriure la feina que estan fent 
amb aquesta pandèmia. Penseu que cada 
cop que entren a una habitació, s’han de 
protegir amb un seguit de material sobre 
la roba habitual i que, al sortir, l’han de 
llençar. Cal tenir en compte que la tempera-
tura de les habitacions és ideal per al malalt, 
que està quiet i amb poca roba, però 
que no és la més adequada per treballar, 
sobretot, fent els llits o netejant l’habitació 
amb el materials de protecció a sobre. Dit 
això, totes les persones, metges, inferme-
res, auxiliars, zeladors, personal de neteja, 
tothom, tracta els malalts amb una deli-
cadesa, amabilitat i alegria extraordinaris. 
Us puc dir, i dono fe que sempre ho fan, 
que en les condicions d’aïllament que vaig 
patir, era entranyable constatar que sem-
pre anaven molt mes enllà de l’exigència 
professional. Recordo sobretot els canvis 
de torn: la meva habitació no era lluny 
del taulell del personal; m’agradava sentir 
l’alegria i l’energia amb què es passaven la 
informació, xerraven sobre les incidències 
i s’acomiadaven fins l’endemà. Aquells dies 
van ser també la meva família.

La Covid-19 ha suposat una frenada en 
sec de molts sectors econòmics. Com a 
president de la Cambra de Comerç, com 
veu la situació?
És sobretot preocupant per al turisme, 
l’hostaleria, el petit comerç, la cultura i 
els espectacles, perquè trigarem temps a 
normalitzar la situació i perquè caldrà fer 
canvis per adaptar-se als temps que venen.

Quines mesures ha pres la Cambra per pa-
rar el cop?
Primer, hem implementat mesures perquè 
el personal de la Cambra continuï treballant 
telemàticament; hem habilitat un servei 
de consultes a través de la nostra web, per 
ajudar les empreses i autònoms a fer front 
a la crisi. També treballem intensament 
per crear lligams entre empreses de cara 
a la fabricació d’ elements de protecció, 
respiradors, etc. Formem part de l’equip 
del Dr. Oriol Mitjà per dissenyar el des-
confinament, estem creant una plataforma 
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Jaume Aragall Clavé
president de la Cambra de Comerç del VO, ha superat la Covid-19

que es diu Llotja Virtual per crear estratè-
gies post-Covid19, i una altra que posa en 
contacte empreses que treballen en la lluita 
contra la pandèmia. En paral·lel, tenim 
projectes a favor de l’economia, en especial, 
dels autònoms i les empreses petites, que 
són els que més ho necessiten.

Què creu que hauria de fer l’administració 
per donar suport a les empreses?
Hauria de condonar impostos perquè 
l’activitat que s’ha perdut, no es podrà re-
cuperar. Donar crèdits, ajuda, però no resol.

Creu que és possible tornar a la situació 
pre-coronavirus? 
No, tot i que, amb el temps, cada cop 
estarem més a prop de la situació d’abans. 
Però hi haurà molts hàbits que canviarem, 
com l’ús de proteccions, els hàbits socials, 
sobretot al sud d’Europa. I l’activitat econò-
mica també s’hi adaptarà: es faran més tele-
conferències, teletreball... Canviaran alguns 
paradigmes, però tots plegats, i més en un 
país dinàmic com el nostre, ens sabrem 
adaptar: serà diferent, però no pitjor.

Vol afegir alguna altra cosa, reflexió o 
desig?
Sí, voldria afegir que si volem que la nostra 
economia es recuperi al més ràpid possible, 
hem de potenciar el consum de proximitat, 
no només pel que fa al comerç, sinó també 
en el turisme. Afortunadament, Catalunya 
és un país ple d’indrets meravellosos, que 
de ben segur que si anem a descobrir-
los, ajudarem la nostra gent a sortir-se’n; 
perquè ens en sortirem, això segur. I d’altra 
banda, no oblidem la feina extraordinària 
que fan els nostres sanitaris: no els deixem 
que caminin mai sols.

Jaume Aragall presideix 
la delegació comarcal de 
la Cambra de Comerç de 
Barcelona. Creu que la 
crisi actual canviarà alguns 
paradigmes i que cal potenciar 
el consum de proximitat. 
Després de patir en pròpia 
pell el coronavirus, només té 
paraules d’agraïment per al 
personal sanitari.
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